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„Mi elég jól megúsztuk, sokkal kevésbé es-
tünk ki a fejlődés üteméből, a nálunk gaz-
dagabb országoknak szörnyű éveik voltak az 
elmúlt időszakban, mert ott nincs rezsicsök-
kentés, az energiaárak felzabálták a termelés 
egy részét, önmagukhoz képest ott mindenki 
panaszkodik.”

Erről Doktor Miniszterelnök Úr értekezett a 
napokban a kormányrádióban. Ilyenkor leve-
gő után kapkod az ember. A Főni alighanem 
egy alternatív univerzumban él.

Abban a valóságban ugyanis, amelyben 
mi, többiek létezünk, Magyarország az utolsó 
előtti helyen áll az Európai Unióban az egy 
főre jutó vásárlóerőparitáson számolt GDP te-
kintetében. A III. negyedéves GDP-növekedés 
terén azonban már tökutolsó.

A gazdaság recesszióban, legfeljebb stag-
nál. Se tavaly, se idén nem jött be a 4 százalék 
fölötti növekedési jóslat. Sőt, csökkenés lett 
belőle. A magyarországi ipar, főként az autó- 
és akkuipar letérdelt. Nincs megrendelés, in-
kább leépítések lesznek, mint növekedés.

Ugyancsak utolsók vagyunk az egy főre jutó 
fogyasztást illetően (még Bulgária is a NER 
előtt). 2022-23 brutális, az egész Unióban 
kiugró, Magyarországon évtizedek óta nem 
látott inflációja eredményeként 2019 óta az 
árszínvonal több mint 50 százalékot emelke-
dett. Az élelmiszerárak 80 százalékkal lettek 
magasabbak.

2010 óta az élelmiszerek ára Magyarorszá-
gon 250 százalékra emelkedett: ami Bajnai 
idején 4000 volt, az Orbán-éra végére már 10 

ezerbe kerül. Nem csoda, hogy az emberek 
spórolnak, nem költik a pénzüket, visszaesett 
a fogyasztás. 

Megmaradt a kiskereskedelmi különadó 
is, amit a boltok áthárítanak, nem tudnak mit 
tenni. A vásárlók pedig fizetik. A már addig is 
világbajnok forgalmi adó a kiskerláncokra így 
már több mint 30 százalék.

A forint az euróhoz képest 5 év alatt elveszí-
tette értékének a negyedét. (2019-ben még 
312 is volt.) Az Orbán-éra 15 éve alatt azonban 
már több mint felét. (260-ról indultunk.) Je-
lenleg is kétéves mélyponton van az euróhoz, 
a dollárhoz, sőt történelmi mélyponton a len-
gyel zlotyhoz képest. Ettől nem függetlenül az 
infláció újra növekedésnek indult.

A cégek és közületek (köztük az önkormány-
zatok) messze a piaci fölötti energiaárakat 
fizetnek. Nem is beszélve a családi házakban 
élőkről, akik a piacihoz képest négyszeres gá-
zárat kénytelenek fizetni – vagy nem fűteni. 

A költségvetési hiány évek óta kimagasló, 
az államadósság 2010 óta háromszorosára 
nőtt. Az állami büdzsé összeállítása sem azt 
jelzi, hogy a kormány elhinné saját állításait. 
Az „adócsökkentés kormánya” megadóztatja 
például a banki tranzakciókat, amit a bankok 
áthárítanak az ügyfelekre, tehát ránk, minden-
kire.

Mindezek ismeretében a rossz hangulat 
általános: Magyarország nem előre ment, ó 
nem, hanem hátra. Az emberek kétharmada 
szerint rossz irányba tartanak a dolgok nálunk. 
Nem maradt más, csak a csodavárás és a pad-
lás lesöprése. 

És akkor jön Fonák Tamás, aki fordítva tart-
ja a listát, és azt mondja, „mi jól megúsztuk”. 
Nyilván, hiszen Európában mindenki rég 
éhenfagyott, Németország meg már nem is 
létezik.

El nem lehet képzelni, mi lett volna itt, ha 
még ki is esünk a „fejlődés üteméből”, és 
„szörnyű éveink” lettek volna, mint a „nálunk 
gazdagabb országoknak” (tehát úgyszólván 
mindenkinek). Apokalipszis?

Magyarország előrement, és példát mutat a 
Nyugatnak hanyatlásban is.

Besenyei Zsolt
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Ünnepi hangulat Vácon:
adventtől a szilveszteri utcabálig

Idén is felépült az ország egyik legbájosabb kis-
városának adventi vására a főtéren. Az ideláto-
gatók kézműves portékák közül válogathatnak, 
és megkóstolhatják a télen, főleg karácsonykor 
közkedvelt ízeket. Az ünnepi hangulatról idén 
sem csak a vásár és az ünnepi fényekbe öltö-
zött épületek, hanem változatos programok is 
gondoskodnak.

A hagyományokhoz híven idén is minden 
alkalommal ünnepi gyertyagyújtás lesz a főtéri 
adventi koszorúnál.

Minden vasárnap várnak kicsiket és nagyo-
kat a Curia épületében is: délután 4 és este 6 
óra között kézműves foglalkozások lesznek, itt 
minden alkalommal másfajta ünnepi alkotá-
sok készülhetnek. 

December 1, 8, 13, 14, 15, 20, 22: ezeken a 
napokon 16 órától indulnak az adventi kisvo-
nat járatai. A kivilágított szerelvényről különle-
ges perspektívából csodálhatják meg az utasok 
az adventi díszfényekbe öltözött épületeket, a 
feldíszített főteret, érintve a felújított Székes-
egyházat és a varázslatos Duna-korzót is. 

December 1-jén vasárnap 16 órakor a főté-
ren a KL Színház betlehemes játéka kezdődik 
Leszállt az ég dicső királya címmel. Ugyanezen 
a napon az adventi gyertyagyújtás után ne-
gyed hatkor a Together Gospel Singers előadá-
sa kezdődik a „szeretet küldetéséről”.

December 6-án 17 órakor a Művelődési Ház-
ban nézhetik meg az érdeklődők az Ametiszt 
Bábszínház előadását: Az igazi Mikulás című 
játékos produkció várja a közönséget.

December 7-én a főtéren lép fel a városi Mi-
kulás-rendezvény keretében a HandaBanda 
Zenekar. Itt egy óriási mesekönyv lapjai ele-
venednek majd meg a gyerekek segítségével, 
akik minden lapozással egy újabb mesében 
találhatják magukat.

8-án vasárnap az Obsitos Dalárda és Dalkör 
zenés-verses ünnepi műsorát láthatják a főté-
ren, a gyertyagyújtás után pedig Serbán Attila 
hozza el Csendes éj című zenés műsorát.

12-én csütörtökön három alkalommal: 10, 
13 és 15 órakor is a Diótörőt játssza a Nektár 
Színház. Ennek helyszíne a Dunakanyar Szín-
ház.

14-én szombaton 17-órától a Váci Szlovák 
Nemzetiségi Önkormányzat műsorát láthatják 
az érdeklődők a főtéren, másnap 16 órakor 
ugyanitt a Serenus Kórus vár mindenkit közös 
éneklésre.

22-én 17 órakor fényfestésben gyönyörköd-
hetnek a főtérre látogatók. Ünnepi fények vilá-
gítják meg a főtér épületeit, az utolsó adventi 
gyertya meggyújtását pedig Kecskés Tímea és 
Sándor Dávid karácsonyi zenés műsora követi.

31-én sem marad el a fergeteges Főtéri Szil-
veszter: a jó hangulatról koncertek és utcabál 
gondoskodik.

TD
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interjú

110 pap jut 640 ezer hívőre a Váci Egyház-
megyében – adventi beszélgetés Marton 
Zsolt püspökkel.

– Püspök úr, van a 2025-ös évre adventi 
üzenete?

– Az egyházi év vagy liturgikus esztendő 
valóban mindig az adventtel kezdődik. Az ad-
venttel egyházi értelemben belépünk a 2025-
ös évbe. Az advent mindig újrakezdést jelent. 
Mindig arról kell, hogy szóljon, hogy az ember 
újjászülessen Isten szeretetében, és a remény 
növekedjen. 

– Ez mostanság egyre nehezebbnek tűnik.
– Nekünk a remény nagyon fontos, és az 

adventi szimbólumok is ezt akarják kifejezni. 
Gyertyát gyújtunk, egyre többet. Növekszik a 
fény. Arra a bölcsességre épül az adventi vá-
rakozás, hogy egyre sötétebb van, de azután 
elérkezünk egy pontra, csillagászatilag is, 
amikor elkezdenek hosszabbodni a nappalok. 
Az egyház erre a természeti jelenségre épített 
azzal, hogy egyre több gyertyát gyújt meg, 
hogy mire elérkezünk a téli napfordulóhoz, a 
karácsony fénye beragyoghassa az életünket. 
A fény születése, a világosság minden vallás-
ban a jónak a szimbóluma. A zsidóságnál is az 
Örökkévaló szimbóluma. Nálunk is Istennek, 
konkrétan Jézus Krisztusnak a szimbóluma, 
aki egész közel jött hozzánk. Ez azt jelenti, 

hogy van remény, van újrakezdés, és hogy 
nem csak a saját képességeinkben bízhatunk, 
mert Isten tud nekünk segíteni. Ő a mi remé-
nyünk, ő az, aki minden reménytelennek tűnő 
helyzetben velünk tud lenni. Ugyanaz az igaz-
ság, ugyanaz a valóság ismétlődik évről évre, 
mégis évről évre képesek vagyunk megújulni. 

– Érezhetem úgy, hogy 2024-ben mintha 
nehezebb lenne táplálni ezt a reményt, mint 
amilyen nehéz a korábbi években volt? 

– Ennek nagyon változó a megítélése. Van, 
aki azt mondja, hogy jaj, de nehéz volt nekem 
ez az időszak. Valaki meg azt mondja, hogy 
nekem ez most jobb volt, mint a korábbi. Mi 
pedig azt mondjuk, akár nehezen, akár köny-
nyen éljük meg a mindennapokat, az Isten 
szeretete mindig intenzív fényt jelent, és min-
dig erőt ad az újrakezdéshez, az örömben való 
újra ébredésre hív minket. 

– Megteheti az egyház, hogy figyelmen 
kívül hagyja a mindenféle válságok miatt, 
sőt a háború miatt fölöttünk összegyűlt se-
tét fellegeket, vagy őszintén szembe kell 
néznie a korszak borzalmaival?

– A valóságról kell beszélni, de emelkedett 
módon. Nem a napi politizálás szintjén, mert 
az embereknek az nem kell. Amikor kitört a 
háború, megemlítettem én is a beszédeim-
ben. Kértem a híveket, hogy imádkozzunk a 
békéért, legyünk nyitott szívűek, fogadjuk be 
a menekülteket, de mélyebben nem mentem 
bele, mert nem ez volt a lényeg. Lehet beszél-
ni a globális fölmelegedésről is, van ezernyi 
probléma, de a lényeg, hogy Isten velünk van. 
Nem szabad, hogy a gondok elvonják a figyel-
münket a lényegről, és a bajok kétségbeesett 
emberekké tegyenek bennünket, hiszen Isten 
szeretete velünk van. Ő most is itt van, velünk 
van, átéli a kihívásokat, és mégis örömöt, 
reményt és szeretetet akar nekünk adni. Az 
emberek vágynak a szépre, vágynak a szentre, 
vágynak az igazra, és az egyháznak az a fela-
data, hogy erre a vágyra válaszoljon. Igazán 
hiteles módon, a valóságot nem letagadva, 
de mégis fölemelje, kiemelje az embereket 
a mindennapok, hétköznapok fáradtságából.

– Meg kell próbálnunk valóban megél-
ni az evangéliumot a mindennapok apró 
cselekedeteiben – fogalmazott egy inter-
júban. Bocsánat, de nekem ehhez segítség 
kell. Hogyan lehet megélni az evangéliu-
mot az apró cselekedetekben?

– Jézus azt mondja, ha egy pohár vizet ad-
tok egy szomjazónak, az olyan, mintha nekem 
adnátok, azaz akkor jót cselekedtek. Ha bárkit 
megkínálok egy kávéval vagy bármivel, akkor 
ez már egy apró gesztus. Ha olyat teszek, ami 
nem a kötelességem, tehát nem a feladatom, 

„A modern ember úgy él, mintha nem lenne Isten” 
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interjú

akkor jót cselekedtem. Az egy apró gesztus, 
hogy udvarias vagyok valakivel vagy rámo-
solygok valakire. Annyira elfelejtettük már 
ezeket a dolgokat.

Amíg jöttünk a püspöki palotában az 
irodába, minden ajtó előtt toporogtunk 
egy kicsit, mert én azt gondoltam, hogy 
a püspök úrnak kellene elöl menni, 
püspök úr pedig arra utalt a gesztusai-
val, hogy én vagyok a vendég, és men-
jek csak előre. Ez három ajtónál, filmbe 
illően elegánsan megtörtént, betartva a 
koreográfiát.

– Mondok egy példát. Amikor először mo-
dern zónázó vonattal mentem Budapestre, 
megköszöntem a kalauznak és az ellenőrnek 
a szép vonatot. Körbenéztek, hogy kivel be-
szélek, majd megjegyezték: Nem a miénk, 
ez a MÁV-é. De Önök a MÁV dolgozói, nem? 
Köszönjük, hogy ilyen kényelmes, jó vonaton 
utazhatunk. Olyan boldogok lettek ezek az 
emberek, hogy végre valaki megdicséri őket. 
Sok ilyen kedvesség van: Ahogy a kollégámat 
előre engedem, megkínálom valamivel, rá-
mosolygok, ezek igazából olyan dolgok, ami-
ket a rohanásban elfelejtünk, pedig nagyon 
sokat jelentenek. Ha ezt mások is megtennék, 
közelebb hozna bennünket egymáshoz. 

– Ha valakiben eleve feszültség van, ak-
kor nehezebben lesz kedves a másikkal. 
Nem arról van szó, hogy nálunk inkább jel-
lemző a versenyre a kiszámíthatatlanság, 
esetleg a küzdelmekben az igazságtalan-
ság, mint más országokban?

– Nem gondolom. Kiszámíthatatlanság, 
igazságtalanság mindig van. Minden társa-
dalomban van. Nyilván egy olyan országban, 
ahol például katonai puccsal kerül hatalomra 
a vezetés, ahol önkényuralom van, ott több 
az igazságtalanság. Demokratikus világunk-
ban, Európa-szerte ugyan hullámzó jelenség, 
hogy ki hogyan éli meg a sikereket vagy a 
kudarcokat, de nem gondolom, hogy inkább 
ránk lenne jellemző, mint másokra a kiszámít-
hatatlanság, az igazságtalanság. Ugyanakkor 
igaz, hogy a versenypályán az ember nem arra 
figyel, hogy hol finomkodjon, hanem inkább 
arra, hogy nyernie kell, menni kell, és ez fe-
szültté teszi. De ne feledjük, mi egy jóléti tár-
sadalomban élünk! Az emberek többségének 
az a problémája, hogy miért nem élünk még 
jobban, miért nem élünk luxusban. Hadd 
tegyem hozzá: A jóléti társadalomban elural-
kodott az önzés. Mindenünk megvan, nem 
vödörben húzzuk fel a vizet, van mobiltelefon 
is, de ez nem elég, szinte semmi nem elég. 
Nem figyelünk a másikra, nem nézzük, neki 
mi lenne a jó. Ez ellen kellene tenni, az apró 
gesztusokat kellene jobban megbecsülni. 

Könnyen kritizáljuk a másik embert, de meg-
dicsérni, akár egy apróságért, ezt ritkábban 
tesszük. Pedig az elismerés kultúráját kellene 
elterjeszteni. Én ebben hiszek.

– Ha most megvonja a püspöki öt évé-
nek a mérlegét, akkor mi az, ami sikerült 
a terveiből, és mi az, ami nem?

– Először is nagyon hálás vagyok az elődeim-
nek, konkrétan Beer Miklós püspök atyának, 
mert megteremtett egy olyan alapot, amire 
tovább lehetett építkezni. Példának említem 
az állandó diakónusok képzését. Nagyon jó 
felismerés volt, hogy elindította a rendszert, 
amit aztán mi kibővítettünk. Az országos dia-
kónusképzésnek mi vagyunk a központja. Két-
évente szentelünk állandó diakónusokat, kb. 
négy-öt személyt. Az egyházmegyében közel 
ötven állandó diakónusunk és száztíz aktív pa-
punk van, akik nem nyugdíjasok. Ezt a képzési 
rendszert nagyon szépen sikerült kialakítani, 
fölfejleszteni, annyira, hogy más egyházme-
gyékből is hozzánk küldik képzésre a leendő 
diakónusokat.

Jelenleg Magyarországon 10 egyház-
megyében 162 állandó diakónus telje-
sít szolgálatot. Ebből közel 50 fő a Váci 
Egyházmegye diakónusa.

A II. Vatikáni Zsinat nyúlt vissza ahhoz 
az ősi keresztény hagyományhoz, amely 
alapján a papok és püspökök mellett 
az egyház szolgálatára házas férfiakat 
szenteltek diakónussá, akik az oltár és 
a szegények szolgálatában tevékeny-
kednek. A Lumen Gentium dogmatikus 
konstitúció részletezi, hogy a felszentelt 
diakónus a papsággal és a püspökkel 
közösségben szolgálja a liturgiát, az ige 
hirdetését, és teljesíti a szeretetszolgá-
latot a rászorulók mellett. 

– Nemcsak papból van kevés. Talán na-
gyobb probléma, hogy a templomlátoga-
tók száma is jelentősen csökken. 

– A hívek számának a csökkenése igazából 
a nyugati társadalmak sajátossága, mert Afri-
kában, Ázsiában, Dél-Amerikában nem csök-
ken a hívők száma. A jóléti társadalmaknak 
valószínűleg ez a sajátja. Évtizedekkel ezelőtt 
nálunk is sokkal több templomba járó volt. 
Annak idején természetes volt, hogy egy 
falu népe templomba jár, meg a városban 
is nagyon sokan. Most más világban élünk, 
a fogyasztói, digitalizálódó világban. Nem 
mondom, hogy ez jó, azt mondom, hogy erre 
megy a világ. A mai modern ember úgy él, 
mintha nem lenne Isten. Ez abszolút logikus-
nak tűnik – a mai ember logikája szerint. De 
ehhez az a hit kell, hogy az ember mindent 
meg tud oldani. Akkor miért is lenne szük-
ség Istenre? Azonban ez egy óriási csapda. 
Azt sugallja, hogy tulajdonképpen mi va-
gyunk az Isten. A csalódás és a kudarc akkor 
jön, amikor jönnek a határhelyzetek, hogy 
nem tudjuk megoldani a szenvedés meg a 
halál kérdését, nem tudjuk átlátni a globális 
dolgokat, például nem tudjuk megállítani a 
globális fölmelegedést, és még számos do-
log felett nincs semmilyen ellenőrzésünk. 
Sokan ilyenkor fordulnak Istenhez. Hiszem, 
hogy minden ember szívében ott van az 
Isten iránti vágy. Az egyház hivatása, hogy 
megmutassa az igaz Istent, nem agresszívan, 
nem tolakodóan, nem parancsolóan, hanem 
szeretettel. Hogy van Isten, aki velünk van. 
Emellett minden ember vágyik egy jó közös-
ségre. Az egyház sem tökéletes közösség, de 
vannak jó kis közösségeink, és azt hiszem, 
hogy mi alapvetően jó közösség vagyunk, 
befogadóak vagyunk. Döbbenetes, hogy na-
gyon sok ember felnőttként akar az egyház 
tagja lenni úgy, hogy egyébként benne él 
ebben a világban, és tehetséges, szinte min-
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interjú

dene megvan, nem szorulna rá az Istenre. 
Mégis jön egy pont, amikor ő azt érzi, hogy 
vágyik az Istenre, vágyik egy közösségre.

– Mostanában erről a jó közösségről 
borzasztó hírek is fölröppennek. Ezek 
mennyire viselik meg?

– Megviselnek. Úgy viselnek meg, mint 
családtagot. Még akkor is, ha nem a közvet-
len családomat érinti a visszaélés. Megvisel 
bármi, ami a Szentatyával történik, vagy va-
lamelyik püspöktársammal, vagy bárkivel. A 
visszaélések drámai dolgok. Még akkor is, ha 
több száz kilométerre történnek innen.

– Pontosítanám: Én a hatalmukkal gát-
lástalanul visszaélő papok sötét ügyeire 
utaltam.

– Ez így is fájdalmas dolog. Engem is meg-
viseltek a hírek, de azt fontos megjegyezni, 
hogy ezek nem nálunk, nem a mi egyházme-
gyénkben történtek. Igaz, ők is tagjai voltak 
az egyház nagy családjának. Ha itt, közvet-
lenül az én környezetemben történt volna 
hasonló, az nyilván még jobban megviselne. 
Fontos megjegyezni: Az egyház globálisan 
és helyi szinten is határozottan, világosan 
föllép a visszaélésekkel szemben. Nyilván 
ismeri a Szentatya álláspontját: Sokszor szor-
galmazta a határozott fellépést és a zéró tole-
ranciát. Minden egyházmegye fölállított egy 
vizsgálóbizottságot, van a honlapunkon egy 

bejelentő felület, amelyen keresztül lehet 
jelezni, ha bármilyen gyanú van, és azonnal 
intézkednünk kell, Vácon, Budapesten, Nyír-
egyházán, New Yorkban, mindenütt. Az a 
szabály, hogyha bármi törvénytelen történik, 
különösen ha az eset már büntetőjogi kate-
gória, akkor az ügyet át kell adni a hatóság-
nak, amely a törvény szerint jár el. Nem aka-
runk a felelősség alól kibújni, bármennyire 
is fáj. Globális szinten az egyház az egyetlen 
közösség, amely szembenézett a visszaélé-
sek kérdésével. Arról például nem hallot-
tunk, hogy a sportolók, vagy a pedagógusok, 
vagy a politikusok hasonló intézkedéseket 
hoztak volna. A Szentatya kezdeményezésé-
re a katolikus egyház az egyetlen olyan nagy 
közösség, amely fölvállalta, hogy szembenéz 
a közösségen belüli visszaélésekkel. 

– Gyönyörű lett a székesegyház belseje. 
Nem térnék ki a finanszírozásra, de hadd 
kérdezzem meg: Az egyházmegye érzé-
kel valamit a megszorításokból? 

– Az egyházmegyében egyelőre nem érzé-
keljük ezeket a megszorításokat. Költségve-
tési forrásból, normatív alapon fedezzük az 
intézmények fenntartását, az alkalmazottak 
fizetését. Itt több mint 100 aktív pap van, 47 
diakónus, 320 hitoktató. Statisztikai adataink 
szerint a Váci Egyházmegyében több mint 
640 ezer katolikus hívő él. Talán kevesen 
tudják, hogy a szlovák határtól Nagykőrösig 

tart az egyházmegye, Ipolytarnóctól Szele-
vényig, azaz a csongrádi határig. Közöttük 
közúton 250 kilométer a távolság, ez óriási 
terület. Van benne 222 plébánia, 400 temp-
lom, 30 oktatási-nevelési intézmény, közel 
20 szociális intézmény. Ennek a működte-
tése, fenntartása komoly kihívás. Igazából 
köszönettel és hálával tartozunk a magyar 
államnak a székesegyház felújítására kapott 
segítségért. Minden kormánynak kötelessé-
ge lenne, hogy támogassa a nemzeti műem-
lékek megóvását, felújítását. Ez a műemlék 
nem csak az egyházmegyéé, hanem Vácé, 
sőt egész Magyarországé. Közkincs. 

– Úgy tudom, hogy segítettek az árvízi 
védekezésben, az ide irányított vízműve-
sek elhelyezésében.

– A polgármester asszony kért segítséget, 
örömmel helyeztük el őket a vendégháza-
inkban. Ez természetes: Ezek az emberek 
három hétig a mi városunk megmentésén 
munkálkodtak. Az egyházmegyei karitász is 
örömmel segített. Magam is kint voltam a 
gáton, a karitász ételt osztott, ahol csak le-
hetett, segítettek. Azután beálltunk zsákolni. 
Legalább húszezer homokzsákot megtöltöt-
tünk, megmozgattunk. Egy nagy család volt 
a város azokban a napokban, összehozta az 
embereket a védekezés.

Vicsek Ferenc 
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Idén is készül a város
a karácsonyra



18.00  SEBASTIAN CONSORT IRGALMAS KÁPOLNA

CSÚSZKA KORIPÁLYA A FŐTÉREN
Nyitva: november 29. – december 31-ig, hétköznapokon 16.00–20.00, 
hétvégén 10.00–20.00 | Zárva: december 24–26-ig

ADVENTI KISVONATOZÁS
A fényvonat karácsonyi zenével bejárja a város varázslatos helyeit. 
Minden órában indul a főtérről, 16.00 és 20.00 között. 
November 29.,30. december 1., 8., 13., 14., 15., 20., 22.

17.00  VÁC ‘24: VAN KÉPEM HOZZÁ! TIM PANNÓNIA HÁZ
19.00  PÁPAY ESZTER ÉS A LEL-TÁR EGYÜTTES

 ADVENTI MŰSORA TIM PANNÓNIA HÁZ

16.00  MESEKUCKÓ CURIA
18.00  CSONKA JÁNOS PRÍMÁS ÉS ZENEKARA FŐTÉR

16.00 MESEKUCKÓ FALUDI SZILVIVEL CURIA
17.00  HANDABANDA ZENEKAR FŐTÉR
18.30  TOLDI TAMÁS MUSICAL MŰSORA FŐTÉR

14.00–17.00 LUCA SZÉKE TIM ELEFÁNTOS HÁZ
KISSZÉKFARAGÓ DÉLUTÁN

16.00  MESEKUCKÓ CURIA
17.00  KOVÁCS NÓRI ZENÉS MŰSORA FŐTÉR
18.00  A VÁCI HARMÓNIA KÓRUS FŐTÉR
19.00  TARR DÁVID, GITÁROS-ÉNEKES FŐTÉR

17.00  BARILACI ADVENTI MŰSORA FŐTÉR
18.00  VÁCZI NÉPTÁNCEGYÜTTES FŐTÉR

BETLEHEMES MŰSORA
19.00  BESZKID JÓZSEF, ZONGORISTA-ÉNEKES FŐTÉR

19.00–22.00 FŐTÉRI ELŐSZILVESZTER FŐTÉR

14.00  XVII. FORRALT BOR FŐZŐVERSENY FŐTÉR

20.00  SZILVESZTER A FŐTÉREN FŐTÉR

16.00–18.00 ADVENTI KÉZMŰVES DÉLUTÁN CURIA
16.00  OBSITOS DALÁRDA ÉS DALKÖR FŐTÉR
17.00  ADVENTI GYERTYAGYÚJTÁS FŐTÉR
17.15  CSENDES ÉJ FŐTÉR

16.00  KÖZÖS ÉNEKLÉS  FŐTÉR
ÉS A SERENUS KÓRUS ADVENTI KONCERTJE

17.00  ADVENTI GYERTYAGYÚJTÁS FŐTÉR
17.15  A PARLANDO SZÍNHÁZ FŐTÉR
17.00  MENNYBŐL AZ ANGYAL TIM PANNÓNIA HÁZ

18.00  PUCCINI 100 – MESSA DI GLORIA BAPTISTA IMAHÁZ

14.00–18.00 ÁLLATSIMOGATÓ FŐTÉR
16.00–18.00 ADVENTI KÉZMŰVES DÉLUTÁN CURIA
16.00  MAGYAR KARÁCSONY FŐTÉR
17.00  ADVENTI GYERTYAGYÚJTÁS FŐTÉR
17.15  ZENÉS KARÁCSONYI MŰSOR FŐTÉR
17.00–21.00 ADVENTI FÉNYFESTÉS FŐTÉR

09.00-től  MIKULÁSFUTÁS FŐTÉR
16.00–18.00 ADVENTI KÉZMŰVES DÉLUTÁN CURIA
16.00  KL SZÍNHÁZ: FŐTÉR

LESZÁLLT AZ ÉG DICSŐ KIRÁLYA
17.00  ADVENTI GYERTYAGYÚJTÁS FŐTÉR
17.15  TOGETHER GOSPEL SINGERS FŐTÉR

29. péntekno
v.

13. péntekde
c.

30. szombatno
v.

07. szombatde
c.

14. szombatde
c.

21. szombatde
c.

28. szombatde
c.

30. hétfőde
c.

31. keddde
c.

08. vasárnapde
c.

15. vasárnapde
c.

22. vasárnapde
c.

01. vasárnapde
c.

Díszfényekbe öltöztetett barokk főtér, meghitt vásárforgatag, gyermekprogramok, koncertek, 
színházi előadások, kulináris élvezetek, csúszka koripálya, óév búcsúztató party.

A Váci Advent programsorozat Vác Város Önkormányzata támogatásával valósult meg. Fővédnök: Matkovich Ilona 
polgármester. A programok néhány kivétellel ingyenesek! A műsorváltoztatás jogát fenntartjuk.

RÉSZLETES PROGRAM: WWW.VISITVAC.HU
VÁC VÁROS 

ÖNKORMÁNYZATA

KARÁCSONYI VÁSÁR ÉS PROGRAMOK
NOVEMBER 29. – DECEMBER 31.

VÁCI ADVENT   2024

Vac_Advent_programplakat_24_v02_A1.indd   1Vac_Advent_programplakat_24_v02_A1.indd   1 2024. 11. 19.   12:182024. 11. 19.   12:18



Váci Hírnök              9

önkormányzat

A Magyar Önkormányzatok Szövetsége azt kéri 
a kormánytól, hogy a járási fejlesztésekre szánt 
forrásokat ne egy újabb elvonásból, hanem a 
már az önkormányzatoktól eleve beszedett szo-
lidaritási adóból finanszírozza.

Az ESTV-nek nyilatkozó Gémesi György sze-
rint így is bajban vannak a magyar városok és 
falvak. Ugyanis a kötelező feladatok egy részére 
juttatott központi támogatások összegét mind-
össze 1 százalékkal tervezi emelni a kormány.

Az önkormányzatok örülnének a fejlesztési 
szándéknak, amit a területfejlesztési miniszter 
jelentett be a járások számára, ha ezt nem egy 
újabb, az önkormányzatokat érintő elvonásból 
igyekeznének előteremteni.

A gödöllői polgármester emlékeztetett: a 
tehetősebb városoktól így is milliárdokat vesz 
el az állam szolidaritási adó címen, azonban a 
beszedett összegeket nem a települések fej-
lesztésére fordítják.

Gémesi György elmondta: „A magasabb ipa-
rűzési adóval rendelkező települések már így 
is komoly adót fizetnek az államnak. Korábban 
úgy volt, hogy ez a kis települések támogatá-
sát fogja jelenteni, ami ebben az esztendőben 
307 milliárd forint volt, a jövő esztendőben nö-
vekszik 360 milliárd fölé, de már nem a kiste-

lepülések fedezetére megy, hanem a központi 
költségvetés bevétele lesz.” 

Az újabb elvonásból befolyó pénzt 65 mil-
liárd forint körüli összegre tervezi a kormány. 
Navracsics Tibor területfejlesztési miniszter ezt 
a járások fejlesztése címén szedné be.

A MÖSZ elnöke a pénzelosztás módját is ki-
fogásolta, ugyanis végül a kormány, illetve a 

minisztérium döntene, így a helyi ügyekben is 
a Fidesz-KDNP akarata érvényesülne.

Gémesi György kiemelte: Az önkormány-
zatok kötelező feladataira szánt kormányzati 
támogatás mértékét nominálisan 1 százalékkal 
emelnék, közben meg egy újabb adóforma 
megalkotásával vonnának el ismét pénzt tőlük.

„Ez így elfogadhatatlan. Ha már ilyen nehéz 
helyzetben van a büdzsé, az ország költségve-
tése, akkor a többletelvonást, ami a járásokra 
menne, a szolidaritási adó terhéből kellene 
elvonni, és így nem lenne kettős adóztatás – 
mondta a váci tévének Gödöllő polgármestere.

Gémesi György: Elfogadhatatlan
a kormány terve, a kettős adóztatás

A polgármesterek számára egyelőre semmi-
lyen konkrétum nem derült ki a területfejlesz-
tési miniszter programjáról, amire egyébként 
már jövő év elején kidolgozott pályázatokkal 
kellene jelentkezniük.

Navracsics Tibor ötlete szerint a helyi iparűzé-
si adó többletet elvonnák az önkormányzatok-
tól, a minisztérium azt megduplázná, és erre 
lehetne kidolgozott tervekkel pályázni.

A megyeházán már kétszer tartottak tájékoz-
tatót az új programról, ahova a váci térség pol-
gármestereit is meghívták. Azonban nem tudni 
például, milyen számokkal tervez a minisztéri-
um, hiszen az önkormányzatok a zárszámadás-
kor, a jövő év elején fogják csak biztosan tudni, 
hogy a bevételük átlépi vagy alatta marad-e a 
tervezett összegnek.

Szabó István, Őrbottyán polgármestere meg-
keresésünkre azt mondta, „a pénzügyminiszté-
rium kimutatásai alapján az előterjesztőnek már 
vannak számai, de ezt nekünk nem mondták el. 
Nagyon nem mindegy, hogy az előírt adó össze-
gével számolnak vagy a befolyt adó összegével”.

Sok önkormányzatnál a gazdaság visszaesése 
miatt kevesebb pénz folyik be a tavalyi évhez 
képest. Ezért kénytelenek adót emelni, hogy az 
emelkedő árak mellett tartani tudják a szolgálta-
tások színvonalát.

Sződliget polgármestere szerint hiányzik a 
költségvetésből a pénz, a kormány pedig látsza-
tintézkedésekkel igyekszik elterelni a figyelmet 
a lényegről. Juhász Béla úgy látja, a rendelet 
nem motiválja a polgármestereket a települé-
sek fejlesztésére:

„Melyik település polgármestere miért lenne 
érdekelt abban, hogy a határában felépüljön egy 
gyár? Hiszen az iparűzési többletet jelentene, 
amit a kormány elvon. Ez egy kifejezetten fejlő-
désellenes törvényjavaslat.”

A DK-s politikus kiszámolta: ha minden tele-
pülés egyenlően elosztva kapna a tervezett 62 
milliárd forintos elvonásból, akkor is csak 20 
millió forint jutna önkormányzatonként, ami 
néhány méter járda megépítésére lenne csu-
pán elég.

A kormány megsarcolja az önkormányzatokat
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Vác polgármestere a helyi nagyvállalkozók előtt 
adott tájékoztatást a város pénzügyi helyzeté-
ről.

Matkovich Ilona hangsúlyozta: Tekintettel a 
jelenlegi bizonytalan gazdasági környezetre, ne-
héz feladat lesz a 2025. évi önkormányzati költ-
ségvetés összeállítása, még nehezebb lesz annak 
végrehajtása.

A városvezető tájékoztatása szerint a 2024. 
évi költségvetés jelenlegi főösszege 12 milliárd 

717 millió forint. Ebből a működési bevételek 
(központi támogatások, adó- és bérletidíj-bevé-
telek) 10 milliárd 85 millió forintot tesznek ki. 
A legjelentősebb saját bevétel az építmény-, te-
lek- és iparűzési adóból befolyt összeg. Jelenleg 
építményadóból 500 millió, telekadóból 150 
millió, iparűzési adóból 3 milliárd 700 millió 
forint folyt be a város számláira. (A polgármester 
megjegyezte, 2023-ban az iparűzési adóbevétel 
összege 4.2 milliárd forint volt.)

 Az adók mellett jelentős bevétel a központi 
támogatás, amelynek összege 3.1 milliárd forint, 
amit a működés általános támogatására, a közne-
velési és a szociális feladatok ellátására kap a város.

„Azonban ez összeg nem elegendő kötelező 
feladatok ellátására, további 1.5 milliárd forint 
saját adóbevételt kell a feladatokhoz rendelni” – 
emelte ki Matkovich Ilona.

Évről évre problémát okoz a minimálbér és ga-
rantált bérminimum központi emelése, ez idén 
200 millió forint többletkiadást jelent. Az ehhez 
nyújtott központi támogatás sem fedezi a több-
letkiadásokat.

Vác polgármestere elmondta: Mivel műkö-
dési hiánnyal nem tervezhető költségvetés, 
a működési bevételek által nyújtott lehető-
ségekhez kellett megtervezni a kiadásokat: 
„a költségvetés egyensúlyát megteremtettük, a 
legszükségesebb működési kiadásokra megvan 
a fedezet”.

A helyi adók emelését a városvezető a virilis-
táknak azzal indokolta, hogy ezt a nehéz döntést 
meg kell hozniuk ahhoz, hogy a biztosítani tudják 
következő évek működését.

Matkovich Ilona bízik abban, hogy sikerül le-
küzdeni az akadályokat, és továbbra is biztosítani 
tudják a város működését és fejlődését. Ehhez 
kérte a város nagy adózóinak segítségét is. 

Az állami támogatás a kötelező feladatokra sem elég

önkormányzat

2022-ben a Fidesz-KDNP azt ígérte a választási 
kampányban, hogy ha hatalmon maradhatnak, 
akkor lesz „olcsó orosz gáz”, ami lehetővé teszi a 
„rezsicsökkentést”.

Ehhez képes alig néhány hónappal a válasz-
tások után, 2022 nyarán a lakosság számára az 
átlagfogyasztás fölött az addigi ár hétszeresére 
emelték az „olcsó orosz gáz” árát. Az önkormány-
zatokat pedig már június elején kivették a „rezsi-
csökkentés” hatálya alól.

Onnantól piaci, az oroszok háborúja miatt és a 
Nyugat-Európába tartó gázvezetékek elzárása ál-
tal jelentősen megemelt árat kellett fizetni az ára-
mért és a gázért is. A „rezsicsökkentésből” való ki-
zárás a váci önkormányzatot is súlyosan érintette.

A pénzügyi és adóosztály összesítése szerint 
amíg 2019-21 között valamivel évi 180 millió 
forint alatt maradt a város számára a közüzemi 
díjak költsége (közvilágítás nélkül), 2022-ben az 
év közben megemelt árak hatására már csaknem 
elérte a negyedmilliárd forintot.

2023-ban pedig az eredeti ár csaknem három-
szorosára drágult 2019-21-hez képest. A közel fél-
milliárd forintos költség a váci önkormányzat szá-
mára 300 millió forint többletkiadást jelent évente.

Drasztikusan drágult a váci közvilágítás költsé-
ge is. Míg 2019-ben 92 millió forintot, 2023-ban 
már csaknem ötször annyit, 442 milliót kellett 
fizetnie Vácnak a közvilágításért.

Az utcák, terek és sétányok biztonságos haszná-
latát biztosító lámpák áramdíja 2019-2023 között 
több mint egymilliárd forintjába került a városnak.

A zárszámadások összesített adatai szerint a 
közvilágítás és a közüzemi díjak 2019 óta össze-
sen - az idei évet még nem beleértve - csaknem 
két és fél milliárd forintjába kerültek a váci önkor-
mányzatnak. Az emelkedés három és félszeres.

Vác városa tavaly, egyetlen év alatt összesen 
csaknem egymilliárd forintot fizetett ki áramért, 
gázért és vízért.

Ugyancsak ennyit kell fizetni évente a központi 
költségvetésbe szolidaritási hozzájárulás címén. 
Az adó 2019-ben még csak 61 millió forint volt. 
2020-ban már 117 millió. 2021-ben azonban a 
kormány olyan mértékben emelte meg a mérté-
két, hogy átlépte a félmilliárd forintot. 2022-ben 
meghaladta a 650 milliót, 2023-ban és 2024-
ben pedig már az egymilliárd forintot is. Ez azt 
jelenti, hogy 5 év alatt csaknem hússzorosára nőtt 
a befizetett összeg.

BZS

Milliárdok mennek vissza az államnak a büdzséből
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önkormányzat

A képviselő-testület november 20-i ülésén el-
fogadta az új helyi adókat, döntött az Ifjúsági 
Tanács felállításáról. Új ügyvezetőket választot-
tak a Váci Dunakanyar Színház és a Váci Város-
fejlesztő élére

A képviselők többsége nem támogatta a 
hatályos építési szabályzat módosítását sem a 
Karacs-telek beruházójának, sem az Ady Endre 
sétány vendéglátóhelyek üzemeltetőinek ké-
résére.

Éles vita volt a kommunális adóról. Ez az 
egyetlen köztehernövelés, amely a magán-
személyeket is érinti. Matkovich Ilona polgár-
mester a város működésének biztosításával, 
az önkormányzat bevételeinek a gazdasági 
helyzet és a kormányzati elvonások miatti csök-
kenésével, valamint a kiadásoknak az infláció 
miatti növekedésével indokolta a rendelet el-
fogadását.

Kiss Zsolt kiemelte, az önkormányzati rende-
let a törvényben meghatározott maximumtól 
elmaradva emeli a magánszemélyek kommu-
nális adóját 20 ezer Ft-ról 26 ezer forintra. Az 
alpolgármester emlékeztetett: 8 éve az akkor 

kormánypárti többségű önkormányzat meg-
duplázta a kommunális adót, 10 ezerről 20 
ezer forintra.

Inotay Gergely arról beszélt, hogy a kommu-
nális adó emelése 500 forintos plusz terhet 
jelent havonta a lakosságnak, miközben az 
önkormányzat vízdíja a három és félszeresére 
emelkedett. „2000 forintba kerül egy köbmé-
ter víz, elképzelhető, mit jelent, ha egy óvodás 
lehúzza a WC-t” – mondta az alpolgármester.

Tótváradi-Nagy Bence is hangsúlyozta, hogy 
a Fidesz-KDNP 2016-ban 100 százalékkal 
emelte a magánszemélyek adóját, miközben 
a jelenlegi többség csak 30 százalékkal. A ta-
nácsnok emlékeztetett, ha a kommunális adót 
az infláció mértékének megfelelően emelték 
volna meg, akkor – még az idei áremelkedé-
sek beszámítása nélkül is – 26 helyett 32 ezer 
forintra kellett volna növelniük a kommunális 
adót.

A Fidesz-KDNP nem szavazta meg az új sza-
bályokat. Mokánszky Zoltán az „adóemelés 
városvezetésének” nevezte a jelenlegit, de 
megköszönte, hogy nem emeltek az adókon 

akkorát, mint amennyit a törvény lehetővé 
tenne. A frakcióvezető a 2016-os adóemelés 
felidézésére azt mondta, „akkor Önök ágáltak, 
most meg mi ágálunk”.

A képviselők új színházigazgatót is választot-
tak a Váci Dunakanyar Színház élére. A testület 
a lemondott Petik-Varga Katalin ügyvezető 
helyére január 1-jétől egy évre Iványi Károlyné 
kinevezését szavazta meg.

Ugyancsak megválasztották Váci Városfej-
lesztő Kft. új ügyvezetőjét. A társaság éléről 
a testület szeptemberben hívta vissza Varga 
Borbálát. A hat pályázó közül a képviselők 
egyhangúlag a gyömrői, de a váci piaristáknál 
érettségizett Horváth István mérnök-közgaz-
dászt támogatták.

A testület döntött a váci Ifjúsági Tanács 
létrehozataláról, amellyel a város életének 
szervezésébe az idős váci lakosok, a helyi civil 
szervezetek után már az ifjú váci lakosokat is 
bevonják.

A tanácsba, melynek elnöke a polgármester, 
minden váci iskola delegál 1-1 tagot, valamint 
szavazati joggal rendelkező tagja lesz a min-
denkori diákpolgármester és a rendőrség ifjú-
ságvédelmi koordinátora is.

BZS

A mostani testület 30, 2016-ban
a Fidesz 100 százalékot növelt

A képviselő-testület megszavazta, hogy az 
utóbbi évek inflációja miatt Vácon is emelked-
nek a helyi adók, de a törvényi maximumnál 
kisebb mértékben. A KSH adatai szerint az el-
múlt 5 évben több mint 50 százalékkal nőtt az 
árszínvonal Magyarországon.

Az előterjesztés szerint a magánszemélyek 
kommunális adója, amely 2016 óta nem nőtt, 
20 ezerről 26 ezerre emelkedik. Az idegenfor-
galmi adó vendégéjszakánként 300 forintról 
500 forintra nő. A telekadó 210 forintról négy-

zetméterenként 400 forintra. Az építményadó 
840, illetve 945 forintról 1260 és 1420 forintra.

Az váci jegyző által benyújtott javaslat meg-
jegyezte, hogy a helyi adók hozzájárulnak a 
közösségi kiadások finanszírozásához és az 
önkormányzat működési és fejlesztési kiadá-
sainak biztosításához.

Az elfogadott rendelet a helyi adók mértékét 
minden esetben a KSH adatai alapján meg-
határozott törvényi maximumtól elmaradva 
állapította meg.

A közterület-használati díjak 20 százalékkal 
emelkednek. A házasságkötési díj 25 ezerről 
30 ezer forintra. Ugyancsak emelkednek – egy-
ségesen 10 százalékkal – a temetőhasználati 
és temetkezési díjak.

A KSH adatai szerint a kumulált infláció Ma-
gyarországon több mint 50 százalékkal emelte 
az árszínvonalat 2019 óta. Az infláció az Euró-
pai Unióban példátlan volt, Magyarország eb-
ben az évezredben nem látott még ilyet.

A maximumtól és az inflációtól is elmaradt az emelés
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Vác legjelentősebb 
fejlesztési eredményei 
2024-ben
Fejlesztésekben gazdag öt év után választották újra a jelenlegi városve-
zetést. A kampánynak ugyan vége, de 2024-re is jutottak olyan fejlesz-
tések, amelyek jelentősen javíthatják a váciak közérzetét.

Deákvári főtér
Az egyik legnagyobb, idén elkészült beruházás keretében megújult 

az útburkolat és az úttest is a téren. Eredetileg az év végére szerette 
volna a kiemelt útszakasz teljes cseréjét befejezni az önkormányzat, 
azonban a vízmű úgy döntött, kicseréli a leendő új úttest alatt az 50 
éves közműhálózatot. A beruházás több mint 70 millió forintból való-
sult meg. Kapcsolódó fejlesztésként az év második felében adtak át új 
parkolóhelyeket, amelyeket még egy korábbi HÉSZ-módosításért cseré-
be végzett el egy vállalkozó.

A váci strand 
gyermekmedencéje

A napokban díjat is nyert a Váci Uszoda és Strand nemrégiben felújí-
tott gyermekmedencéje. Az eredeti közel 7 évtizeddel ezelőtt épült. A 
2022-es tervek alapján a téglalap alakú medencetestet újították volna 
fel, de a munkálatok során kiderült, hogy az menthetetlen, és teljesen 
újat kellett építeni. A bontás során egy pincét is találtak, amelyet régé-
szeti vizsgálatnak kellett alávetni. Végül közel 170 millió forintos váro-
si finanszírozással valósult meg az új építmény, amelyet idén nyártól 
használhattak a hűsölni vágyók.

A Márvány tér felújítása
275 millió forintból újult meg a város központi részén található Szent 

István tér. A váciak által csak Márvány térként emlegetett közterület 
felújítására vonatkozó igény már évtizedek óta megfogalmazódott, a 
munka végül nem sokkal 2019 után kezdődhetett el. 

Akadálymentesítés, új burkolat, modern szökőkút, automata öntöző-
rendszer, segélyhívó, ingyenes wifi, telefon- és biciklitöltési lehetőség 
kialakítása valósult meg a munkálatok során. A biztonságot 4 darab 
térfigyelő kamera felügyeli, a pihenni vágyók 20 új padot használhat-
nak a zöldterület jelentős növelése után.

Napelemes fűtés 
a Kölcsey úti 
intézményeknél

A városi intézményekben zajló folyamatos felújítások, fejlesztések 
sorában áprilisban több gyermekintézményt érintő napelemes beru-
házást mutathattak be a városvezetők. A Kölcsey utcai óvoda tetőszi-
getelése után – tekintettel az energiaárak jelentős emelkedésére – az 
önkormányzat felgyorsította az energiahatékonyságot és a költségtaka-
rékosságot szolgáló korszerű napelemes megoldások megvalósítását.

A két intézmény új rendszere már fedezi a létesítmények teljes évi 
áramfelhasználását.

KÖZÉLET
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A hajléktalanszálló 
építésének befejezése

Régi vállalás teljesült az idén azzal, hogy a belvárosi lakóövezeti Rá-
kóczi térről sikerült elköltöztetni a hajléktalanszállót. A Deákvári fasoron 
kialakított épület a fenntartók szerint is méltó lakhatási lehetőséget fog 
jelenteni a rászorulók részére, és reményeik szerint a békés együttélést 
még jobban szolgálják.

Az új hajléktalanszálló kialakításánál fő szempont volt, hogy a kü-
lönböző ellátási formák fizikálisan is elkülönüljenek egymástól. Ennek 
fontosságára a koronavírus járvány hívta fel a figyelmet. Az új szálló kö-
zelebb van a vasútállomáshoz is, mivel a szakemberek szerint az ellátást 
igénybe vevők közül többen csak átmenetileg tartózkodnak a városban.

A Széchenyi utca 
fejlesztése

Régi és folyamatos panasza volt a váciaknak, hogy a város legforgal-
masabb utcájának burkolata balesetveszélyes. Ez az idősek, a kerékpá-
rosok és a babakocsis anyukák számára különösen sok akadályt jelen-
tett.

Az Összefogás Vácért már 2019-ben megígérte, hogy kicserélik a 
sétálóutca nehezen járható felületének burkolatát. A beruházás végül 
idén kezdődhetett el. Az első ütem befejeződött, a 10-es bolt előtti sza-
kasz újult meg. A kivitelezés költsége 10 millió forint volt. 

EÁ

A Magyar Uszodatechnikai Egyesület bronz 
fokozatot adományozott a váci strand nem-
régiben felújított gyermekmedencéjének. A 
fürdőhely olyan neves intézményekkel került 
egy dobogóra, mint a makói Hagymatikum 

Gyógyfürdő, az Aquaticum Fürdő Debrecen 
vagy a Gyulai Várfürdő.

A gyerekek nyáron vehették birtokba a me-
dencét. A többfunkciós pancsolót a babák és 
a nagyobb gyerekek egyaránt használhatják. 

A 70 négyzetméter vízfelületű medencében 
többek között csúszda, vízágyú és vízgomba is 
helyet kapott.

A jelenlegi gyermekmedence elődje 1951-
ben épült. Mivel a szükséges fejlesztések 
rendre elmaradtak, 2021-ben már elkerülhe-
tetlenné vált a medence felújítása. A szakem-
berek a bontási munkálatok megkezdésekor 
szembesültek azzal, hogy a medencetest mé-
lyen berepedezett, és teljesen alámosódott a 
szivárgás miatt.

Az eredetileg tervezett egyszerű felújítás 
helyett egy teljesen új medence kivitelezé-
sét kezdték el. A különleges, három egymást 
metsző, különböző mélységű körökből álló 
medencét óriás vízipisztoly, gombacsobogó 
és a medencéket elválasztó, Vác városát és a 
Dunát ábrázoló mozaikkal díszített falak teszik 
egyedülállóvá. 

Díjat nyert a váci strand
különleges gyermekmedencéje
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November 12-e a szociális munka napja, de 
a város már november 8-án megünnepelte a 
szférában dolgozókat, díjak átadására is sor 
került. Kiosztották a  Vác Város Szolgáltatói 
Tevékenységéért elismerést is.

A szociális munka napjának célja, hogy 
ráirányítsa a figyelmet azokra a szakembe-
rekre, akik nap mint nap magas szakmai 
színvonalon, odaadással segítenek a rászo-
rulókon, legyen akár gyermek, felnőtt, idős-
korú, fogyatékos, szenvedélybeteg, pszichi-
átriai beteg vagy hajléktalan. A Dunakanyar 
Színházban rendezett ünnepélyen a meg-
jelenteket  Inotay Gergely  alpolgármester 
köszöntötte:

„Nem egyszerűen emberekkel dolgoztok, 
ti a szociális környezetben láttok el hektikus, 
olykor megoldhatatlannak tűnő feladatokat, 
legyen szó hajléktalanokról, pszichiátriai 
gondozottakról, a legkülönbözőbb társadal-
mi csoportokból hozzátok érkező legkiseb-
bekről és legnagyobbakról, nem beszélve 
a fogyatékkal élők testi-lelki gondozásáról, 
építéséről.”

Inotay Gergely kitért azokra a beruházá-
sokra is, amelyek a közelmúltban valósultak 
meg az ágazatban:

„A megújult Burgundia Idősotthont a télen 
adtuk át, az új hajléktalanszállót februárban, 
a Bauer utcai Bölcsődét pedig áprilisban, 

mindez ugyan hasztalan lenne a lelketek 
nélkül. A mai napra készülve gondolatban 
két fogalom jutott eszembe: elfogadás és 
irgalom. Ez nektek olyan rejtett munkaesz-
köz, olyan hozott anyag, amely nélkül az 
ellátórendszerben egy napot sem tudnátok 
eltölteni.”

Vác Város Szolgáltatói Tevékenységéért díj-
ban ketten részesültek. Adáminé Varga Már-
ta a Madách Imre Művelődési központ, majd 
a város Gazdasági Hivatalának nyugalmazott 
munkatársa, a Covid-járvány idején az egyet-
len volt a művelődési központ gazdasági 
vonalából, aki maradt az intézményben, és 
vállalta a többletfeladatokat. 

Kiss Zoltán a Városfejlesztő Kft. munkatár-
saként az önkormányzati tulajdonú ingatla-
nok víz- és gázkészülékeinek karbantartási, 
javítási munkáiért felel. Készséggel tanítja 
a szakmára a fiatalabbakat, szabadnapján is 
bármikor elhárít bármilyen meghibásodást, 
önként vállal ügyeletet városi rendezvénye-
ken.

Vác Város Szociális Segítő Munkáért kitün-
tetésben részesült  Dencs Melinda,  aki hat 
éve dolgozik a Dr. Kenéz Zoltán Egyesített 
Szociális Intézmény szakácsaként. Igyekszik 
a lakók igényei kielégíteni, az idősek számá-
ra megfelelő, egészséges, házias ételeket ké-
szíteni. Munkáját önállóan és precízen végzi.

Vác Város Szociális Munkáért  díjat ka-
pott Barkóczi-Boldrin Priscilla, a Váci Humán 
Szolgáltató Központ családsegítője, a Család-
segítő Szolgálat csoportvezetője. 2022 óta 
dolgozik az intézményben, munkáját mindig 
odaadással, megértéssel, empátiával végzi, a 
hozzá fordulók mindig számíthatnak rá.

Elismerő oklevelet vehetett át a Dr. Ke-
néz Zoltán Egyesített Szociális Intézmény 
munkatársai közül  Bereczkiné K. Szand-
ra  gondozónő,  Orosz Mária Valéria  terápiás 
munkatárs,  Kissné Fábián Klaudia,  a takarí-
tó munkacsoport vezetője,  Mákné Stiegler 
Gizella  technikai munkatárs,  Kovács István-
né  részlegvezető,  Kovács Gabriella,  a klub-
gondozó munkatársa, Oraveczné Polák Gizel-
la munkaügyi ügyintéző.

A Váci Humán Szolgáltató Központ mun-
katársai közül  Sztankó Lívia  kisgyermekne-
velő,  Koczkáné Kiss Orsolya  humánpolitikai 
adminisztrátor és  Hegedűsné Prion Kin-
ga  szociális asszisztens részesült elismerő 
oklevélben.

TD

Szociális szférában dolgozó
szakembereket tüntetett ki a város
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„Szívélyesen fogadott. Mintha egy klasszikus 
maffiafilmből lépett volna elő: zömök, kigyúrt 
alak, hátrazselézett, fekete haj. Nem tudom, 
be volt-e szívva, vagy csak az idegességtől 
volt, de minden izma remegett, miközben hol 
emelt hangon, hol alig érthetően magyarázott 
pár centire az orromtól.”

Dezső András  újságíró november 11-én tar-
tott előadást a Váci Dunakanyar Színházban. A 
fenti idézet egy  interjú körülményeiről szól, 
melyet Tanyi Györggyel készített. Nem min-
den alanya volt azonban ilyen szívélyes.

„(A) szervezett bűnözésben azért nem hü-
lye emberek működnek. Többször előfordult, 
hogy le akartak állítani egy ügy feltárásában, 
de arra mindig ügyeltek, hogy sose kövesse-
nek el direkt fenyegetést, fizikait még véletle-
nül se, ennél jóval több eszük van. Itt inkább 
jogi fenyegetésekről van szó. Az is előfordult 
persze, hogy leírtam valamit, ami nem tet-
szett, ilyenkor is többször kaptam már finom 
utalásokat arra, hogy úgy mondjam: nem 
mindenki örül a munkásságomnak.”

Ezt pedig már a Vác.hu-nak mondta az új-
ságíró az előadás előtt. „Finom utalás” volt az 
is, mikor a könyve egyik szereplője több méter 
távolságból az asztalra hajította az egyik köte-
tét, és üvöltve szidni kezdte, hogy a könyv tele 
van hazugsággal, hülyeség az egész, és ráadá-
sul még sz.r is.

Aztán kiderült, hogy a könyvet még nem 
olvasta. (Utána már tetszett neki.)

Egyébként is gyakran hívják fel könyvei, cik-
kei szereplői, a modorukból pedig általában 
azonnal kihallható, hogy „valószínűleg nem 
azért keresik, mert dedikáltatni szeretnének”. 

Arra a kérdésre, hogyan dolgozik, így vála-
szolt: „Nincs emögött különös misztikum. Sok 
újságíró szakosodik valamilyen témára, én a 

bűnügyre, de bármilyen más témára lehet. Ha 
pedig az ember egy témakörbe beleássa ma-
gát, mint én a kétezres évek elején, akkor or-
ganikusan bővülni kezd a kapcsolati tőkéje. Az 
ember megismer egy csomó mindenkit: akár 
egy ügy közvetlen érintettjeit, vagy olyanokat, 
akik ismerik őket. Forrás vagy beszélgetőpart-
ner lehet bárki, aki az adott büntetőügyben 
járatos, legyen akár ügyvéd vagy akár érintett, 
és mindig van valaki, aki ismer még egy másik 
embert, akit megkeresésre javasol egy adott 
ügyben. Miután az első könyvemet, a Maffió-
zók mackónadrágban címűt megírtam, egyre 
többen voltak olyanok is, akik maguktól je-
lentkeztek be, hogy lenne még mondanivaló-
juk számomra a szervezett bűnözésről”.

Dezső András egyébként nem akarja misz-
tifikálni a magyar maffiózókat. Nem beszél, 
nem ír „spagettin hízott gyilkológépekről”, 
sem „marhaszegyes bagelt reggeliző főnökök-

ről”, de még „újságba csomagolt döglött halak-
ról” vagy „sima beszédű consiglierékről” sem, 
akik a problémás felek között közvetítenének. 
Mint mondja, a bűn az bűn, nem menthető fel 
egyetlen bűnöző sem azért, mert „első látásra 
tökös férfias hagyatékot hagyott maga után”.

Persze ez is árnyalt dolog. Az egyik ilyen tökös 
férfi egy beavatási szertartás részeként sebet 
akart vágni a tenyerébe, de végül rájött, hogy 
nem bírja a vért, ezért inkább elállt a dologtól.

Ami a váci vonatkozású sztorit, a „váci hetek” 
néven ismertté vált esetet illeti, nos, annak 
annyi köze van Váchoz, mint a „kecskeméti 
maffiapernek” Kecskeméthez. Az elnevezést, 
amit valójában a rendőrség kreált, még Tasná-
di Péter is kifogásolta annak idején. A „váci he-
tekben” az volt a közös, hogy Vácon tárgyalták 
az ügyüket, itt is raboskodtak, de egyébként 
nem is ismerték egymást, csak ugyanazon az 
emberen próbálták behajtani a tartozásukat, 
hol zsarolással, hol ököllel, hol úgy, hogy rálőt-
tek az illető házára.

De miért alkotta a rendőrség a „váci hetek” 
elnevezést, melyet aztán az újságírók készség-
gel át is vettek? Azért, mert „Magyarországon 
mindenki szeretett volna egy saját maffiát”,

Pedig ahogyan az előadás alcímében is 
olvasható, valójában  „az alvilágnak nincs ro-
mantikája”. Szó szoros értelemben vett maffia 
hazánkban különben nem is volt, és most 
sincs, mondja Dezső András. „Itt nincs Gyil-
kosság Zrt., Bugsy Siegel, Meyer Lansky, Luc-
ky Luciano, van viszont Markó Béla, Szájmon, 
Menyét, mert fasza gyerekekből azért mi is jól 
állunk.”

Tóth Dávid

Magyarországon Menyét van, nem Lucky Luciano
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2020-ban kereste meg az önkormányzatot a 
Naszály Civil Összefogás civil szervezet. A tagok 
jelezték, hogy a Papvölgy dűlőben időszerűvé 
vált az elektromos hálózat bővítése és korsze-
rűsítése. 

A munkálatok megkezdésére azért is szükség 
volt, mert ez a terület Vác egyik legszebb fekvé-
sű területe, remek kilátással a Dunára, emiatt 

egyre többen akarnak ideköltözni – mondta el 
Matkovich Ilona az ES TV-nek.

Vác polgármestere hozzátette, „mivel ez a 
terület a DDC-hez kapcsolódott, ők is segítettek 
abban, hogy megvalósulhasson ez a beruházás. 
8.9 millió forinttal vettek részt ebben a projekt-
ben. Ez nagy korszerűsítés, több év munkája, 
amelyet Rozmaring Sándor indított el. Neki és 

Papp Jánosnak, a Naszály Civil Összefogás civil 
szervezet képviselőjének is köszönöm, hogy 
ilyen kitartóak voltak”.

Hosszú egyeztetési folyamat eredménye-
képpen 2022 áprilisában születhetett meg a 
háromoldalú szerződés a lakosok, a Duna-Dráva 
Cement Kft. és az önkormányzat között, ami le-
hetővé tette, hogy a beruházás elkezdődhessen.

A balesetveszélyes elektromos hálózatok mi-
att már tűzesetek is előfordultak, ugyanis egy 
vezetékre annyi lakást akartak rákötni, ameny-
nyit a mostani rendszer nem bír el – erről a 
terület képviselője beszélt az ES Híradójának. 
Rozmaring Sándor alpolgármester elmondta: A 
mostani mellett több más fejlesztéssel is segí-
tette már a területeken élőket az önkormányzat:

„,611 kátyúval vettük át ezt az utat. Ezt azért 
tudom pontosan, mert az itt lakókkal bejelöl-
tünk minden kátyút. Most is van 40-50 kátyú, 
ez egy régi útfelület, de azért az mégsem 611.”

Emellett 20 db szolárlámpa kihelyezésével 
tették biztonságosabbá a gyalogosok közleke-
dését, 16 földutat tettek járhatóvá 3200 tonna 
bányai kavics beépítésével, valamint 32 millió 
forint értékben közel 400 méternyi aszfaltbur-
kolatot újítottak fel a Gombási-Sejcei úton - 
emelte ki Rozmaring Sándor.

Bíró János az önkormányzat és a DDC támo-
gatását megköszönve hangsúlyozta: aktív tár-
sadalmi munka is zajlik a területen, hiszen sok 
helyi lakos is kiveszi a részét a munkából.

Már nemcsak panoráma,
áram is lesz a Pince-völgyben

Nyomozás van folyamatban annak a tankerületi vezetőnek az ügyében, 
akiről még két éve írta meg a Vác és Környéke nevű oldal, hogy saját 
zsebére dolgoztathatott olyan vállalkozókat, akik az általa vezetett tanke-
rületi központtal szerződésben álltak.

A portál 2023 januárjában azt írta, hogy sikkasztás és hivatali veszte-
getés miatt nyomoz a rendőrség az egyik tankerület vezetője ellen, mert 
az érintett közszolga vállalkozóktól saját magának kért ingyen munka-
végzést vagy egyéb ajándékokat. Ezért cserébe azt ígérte, hogy továbbra 
is dolgozhatnak, vagy beszállíthatnak a felügyelete alá tartozó intézmé-
nyekbe.

Az egyik vállalkozótól például 700 kiló gyümölcsöt kért, hogy később is 
sikerrel pályázhasson az iskolagyümölcs-programba történő beszállításra.

Egy másik, a tankerülettel szintén szerződésben álló karbantartó vállal-
kozástól azt kérte a vezető, hogy a további állami megbízásokért cserébe 
csináljanak meg ezt-azt a családi házán. A vállalkozó meg is kezdte a mun-
kát, de az iskolákban elvégzendő feladatok miatt abbahagyta azt. A cég 
megbízása 2022 áprilisában megszűnt.

Egy éven át nyomozott a Pest Vármegyei Rendőr-főkapitányság a 700 
kiló gyümölcs elfogadásával kapcsolatos vesztegetés miatt indult ügy-
ben, azonban az eljárást 2024 tavaszán megszüntették, miután a bűncse-
lekmény elkövetése nem volt megállapítható.

Az ügyészség válasza szerint a „hatóságok vizsgálták azt is, felmerül-e 
bűncselekmény gyanúja a levelében írt másik cselekmény - karbantartó 
vállalkozás saját célú igénybe vétele – tárgyában. Az eljárás során azt álla-
pították meg, hogy e tekintetben bűncselekmény gyanúja nem merül fel, 
így e tárgyban nyomozás nem folyik”.

A Pest Vármegyei Rendőr-főkapitányság válaszában sikkasztás miatt in-
dított nyomozásról ír az üggyel kapcsolatban, ez viszont jelenleg is folya-
matban van a Dunakeszi Rendőrkapitányságon. Az ügyről az eljárás miatt 
egyelőre nem adnak több információt.

EÁ

Nem bűncselekmény hét 
mázsa gyümölcsöt kérni
a sikeres pályázatért
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November 7-én Horváth Roland vezető-
edzőt nevezték ki az NB I-ben szereplő váci 
női kézilabda csapathoz. A tréner Herbert 
Gábort váltotta a kispadon, és az edző az 
együttes Dunaújváros elleni győzelmével 
mutatkozott be. 

- Milyenek az első tapasztalatai azóta, 
hogy átvette az együttes irányítását?

- Látom, hogy a lányok nagyon szeretnek ját-
szani, élvezik a kézilabdázást. Úgyhogy rendkí-
vül jók a tapasztalataim. Fiatalok, tehetségesek, 
dolgozni kell velük. Abszolút pozitívnak látom 
a helyzetet.

- Ön szerint mi lehetett a probléma a csa-
pattal? Miért volt szükség új impulzusokra?

- Herbert Gábor kiváló edző, nem szeretném 
őt kritizálni. Abból indulok ki, aszerint fogok dol-
gozni, amit látok. Azon leszek, hogy a játékosok 
önbizalmat merítsenek, és előrébb tudjanak 
lépni hónapról hónapra. Azon fogok dolgozni, 
hogy ezek a lányok, ez a csapat minél eredmé-
nyesebb legyen, egyénileg és csapatban is.

- A Dunaújváros ellen rögtön egy győze-
lemmel mutatkozott be. Azt mondta a mér-
kőzés után, hogy rengeteget beszélgettek 
a támadásról és a védekezésről. Miben kell 
még fejlődnie a csapatnak a jövőben?

- Azt tartom szem előtt, melyek azok a hely-
zetek, amelyekkel a csapat játékintelligenciája 
növekszik. A védekezés során pedig arra fektet-
tük a hangsúlyt, hogy próbálják meg azokat a 
labda körüli területeket levédekezni, ami ah-

hoz szükséges, hogy a kapusunk eredménye-
sebben tudjon védeni. Ez az első félidő közepé-
től szépen össze is állt. Úgyhogy nincsenek itt 
nagy trükkök. A korábbi meccseket elemeztük, 
és átnéztük, hogy miben tudunk javulni.

- Említette, hogy egy nagyon fiatal csa-
patról van szó. Mennyire játszik bele az a 
körülményekbe, hogy ilyenkor viszonylag 
hullámzó szokott lenni a teljesítmény?

- Egy fiatal csapatnál hullámzó a teljesítmény, 
és idő kell, amíg a magabiztosságot, a rutint, a 
tapasztalatot meg nem szerzik, ami ahhoz kell, 
hogy a bajnokságon legfeljebb egy-két hibával 
szerepeljenek. Még az NBI-be visszatérő ta-
pasztaltabb játékosoknak is idő kell, hogy bel-
erázódjanak. Segíteni kell nekik abban, hogy ez 
minél zökkenőmentesebben menjen.

- Nem volt túl könnyű feladat a Thüringer 
ellen játszani. Mi az, amiben nemzetközi 
szinten fejlődnie kell ennek a csapatnak?

- A Thüringer nagyon jó csapat, kilenc ná-
cióból állt össze. Nekik megvan a rutinjuk, a 
tapasztalatuk, nemzetközi szinten és a német 
bajnokságban is. Nem mindegy, hogy milyen 
közegben játszottak, hol voltak, mit csináltak 
eddig. Mi most ebben próbálunk előrébb 
lépni. Nagyon nagy tapasztalatszerzés volt 
számunkra, hogy hova kell felnőni bizonyos 
kézilabdás szituációkban. Úgyhogy ebből kell 
építkezni.

- A kontinensbajnokság miatt most hosz-
szabb szünet van. Hogyan fog készülni a 
csapat a szezon hátralévő részére?

- Hétfőn már elkezdtük a munkát, nagyon 
sok edzéssel. Több edzőmérkőzést iktatunk be, 
hogy tényleg lássuk azokat a hibákat, amiket 
edzésen gyakorolni kell. Ezért jól fel kell tölteni 
a játékosokat erővel, energiával. Ilyenkor ezek 
élveznek prioritást.

- A válogatottban Csíkos Luca is ott lesz. 
Hogy látja, milyen szerepet tölthet be most 
a kontinensviadalon?

- Számára a tapasztalatszerzés lesz a leg-
fontosabb, és az, hogy ez a válogatott hogyan 
működik, miként is zajlanak a nemzetközi 
versenyek, hiszen a junior világbajnokságon, 
Európa-bajnokságon már ezt megtapasztal-
ták. Biztosak vagyunk abban, hogy kerül olyan 
szituációba a magyar válogatott, amikor lehet 
neki rögtön lehetőséget adni. Abban is biztos 
vagyok, hogy élni fog ezzel. Úgyhogy sok sikert 
kívánunk neki, bízunk abban, hogy láthatunk 
tőle olyan dolgokat, amiket az elmúlt mérkőzé-
seken tapasztaltunk.

- Mivel lenne elégedett a szezon végén?
- Akkor leszek elégedett, hogyha a lányok 

is, a vezetőség s jómagam is azt fogom látni, 
hogy ez a csapat fejlődött ebben az időszak-
ban. Akkor leszek elégedett, ha olyan mérkő-
zéseket tudunk megnyerni, amelyekre más 
nem gondol. Szeretném, ha a szezon végére az 
látszódna, hogy a csapat egyénileg is fejlődött, 
és ezt a szurkolók is látni fogják.

Nagy Béla

Az új edző szerint fel kell rázni a fiatal csapatot
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Hét éve húzódik a szérűskerti műfüves pálya 
felújítása, pedig a felújítást a Magyar Labdarú-
gó Szövetség és az önkormányzat is támogatta. 
A Vác VLSE nyáron jelezte, hogy az építkezés a 
téli időszakra végre lezárulhat, azonban a kivite-
lező időközben váratlanul kihátrált a projektből.

Ennek ellenére a megígért időben mégis 
végezhetnek: jelenleg már a  fényvetők cse-
réjét, a kispadok telepítését valamint a hálók 
elhelyezését tervezik, amihez  felajánlásokat is 
szívesen fogadnak.

Az önkormányzattól 73, az MLSZ-től pedig 
210 millió forint érkezett a klub bankszámlá-
jára. Ennek köszönhetően mutatkozott remény 
arra, hogy a téli szezonban már ezen a pályán 
tarthatja felkészülési meccseit a csapat. 

„Papíron hét éve kezdődött ez a horrorberu-
házás, ami egy TAO-beruházás az MLSZ kerete-
in belül. Az MLSZ a támogató, és az egyesület 
indította el a munkát nagyfokú önkormányzati 
támogatással. Sajnos ez a hét év ez eléggé 
eredménytelen volt. Az utóbbi fél évben jutot-
tunk olyan helyzetbe, amikor láthattuk, mi lesz 
ennek a történetnek a vége” – mondta a klub 
elnöke.

Iványi Károly továbbra is úgy látja, a műfüves 
pályát decemberre használatba vehetik a játé-
kosok, annak ellenére, hogy a felújítási mun-
kákat egy újabb váratlan esemény nehezítette.

A munkálatokat végül társadalmi összefo-
gásnak köszönhetően tudták folytatni, emiatt 
van esély rá, hogy a műfüves pályát a megígért 
időben át tudják adni – mondta el az egyesület 
elnöke.

Iványi Károly hozzátette: tervezik még a 
fényvetők cseréjét, a kispadok szabvány szerinti 
kialakítását valamint a hálók elhelyezését is. 
Ehhez is szívesen fogadják a felajánlásokat az 
egyesület honlapján található elérhetőségek 
bármelyikén.

TD

Társadalmi összefogás a szérűs-
kerti műfüves pálya felújítására

A Vác női kézilabda csapata kiválasztó napot 
tart, amelyre 2009-2010-2011-ben született 
kézilabdázó lányok jelentkezését várják. A ki-
választóra 2024. december 3-án kerül sor, a 
helyszín az utánpótlás központi létesítménye, a 
Dunakanyar Kézilabda Akadémia lesz.

A kiválasztón a szervezet elnöke, Kirsner Erika 
és Németh András szakmai igazgató vezetésé-
vel egy szakmai team fogadja a jelentkezőket, 
és választja ki a következő fázisba bejutó spor-
tolókat.

„Utánpótlásunk a Váci Városi Sportcsarnok-
ban, valamint a Dunakanyar Kézilabda Akadé-
mia sportcsarnokában tartja edzéseit, ahonnan 
a kiválasztott sportolók akár papucsban is átsé-
tálhatnak az edzések színhelyére. Akadémián-
kon minden igényt kielégítő konditeremmel, 
3 ágyas, légkondicionált, saját fürdőszobával 
rendelkező szobákkal, wellness részleggel, 
fizioterápiás gépparkkal várjuk azon lányok 

jelentkezését, akik professzionális szakmai 
munka mellett szeretnék folytatni kézilabdás 
pályafutásukat! Vác legtöbb középiskolájával jó 

kapcsolatot alakítottunk ki, így a továbbtanulás 
szempontjából is mindenki megtalálhatja ná-
lunk a számítását” - írta közleményében a klub.

Kiválasztónapot tart fiatal tehetségek számára
a váci női kézicsapat



Alasdair Gray neve ismeretlen a magyar 
olvasók előtt, pedig Anthony Burgess szerint 
Gray a legnagyobb skót regényíró Walter 
Scott óta. 

A Szegény Párákat 1992-ben adták ki elő-
ször angolul. Jórgosz Lánthimosz „leporolta”, 
és nagy sikerű filmet forgatott belőle, amit 
négy Oscar-díjjal jutalmaztak. 

A film sikere háttérbe szorított az eredetit, 
pedig néhol csak a szöveg sokkal többet ad 
és mond, mint a pazarul vágott képkockák.

A szerző az elején saját kutatásaként vezeti 
be egy különleges eljárással feltámasztott fi-
atal nő útkeresését. Talált regényt kapunk a 
regényben, levélregényt a talált regényben. 
A valóságtól jutunk el a meséig, majd vissza 
a realitásokig.

Első ránézésre ez egy modern Frankens-
tein-sztori, de az olvasás mélye több titkot 
rejt, mint gondolnánk. Az első fő kérdés, ho-
gyan is lehet egy nő szexuálisan szabad, ha 
felnövését nem kötik gúzsba a társadalmi és 
erkölcsi normák?

Míg a filmben minden egy szürreális lát-
ványorgia része; a regényben, ahogy Bel-
la egyre többet ért meg a világból a saját 
ösztönös vágyain túl, az olvasó is egyre in-
kább rákényszerül, hogy szembenézzen az 
emberiség valódi, nagyobb problémáival: 
szegénységgel, éhínséggel, járványokkal, 
háborúkkal.

A könyvből az is kiderül, hogyan léphet 
valaki túl a tanult tehetetlenség ketrecén: a 
Bellából felnőtt Dr. Vic szociálisan segítő ré-
szévé válik a világnak, és „összerakott szörny” 
létére emberibbé lesz a többi embernél: sza-
bad és szabadságot adó.

A könyv 18 éven aluliaknak nem ajánlott.

Tóth Emese
tájékoztató könyvtáros

A HÓNAP KÖNYVE - a Katona Lajos Városi Könyvtár ajánlója 
Alasdair Gray: Szegény párák

Katona Lajos Városi Könyvtár: Vác, Budapesti főút 37. 
Tel.: 06-27-311-335, 316-335, 319-262 - Olvasószolgálat: 06-30-870-2899 
Gyermekkönyvtár: 06-30-870-2900 - Email: klvk@konyvtar.vac.hu 
Hosszabbítás: kolcsonzo@konyvtar.vac.hu, gyermekkonyvtar@konyvtar.vac.hu
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Eladó ingatlan
Vác Város Önkormányzat nevében és képviseletében 

Vác Város Önkormányzat Gazdasági Hivatala értékesítésre hirdeti

A Vác Város Önkormányzat kizárólagos tulajdonát képező, Vác belterület 2709/3-4-5 hrsz-ú, természetben 2600 Vác, 
Sziréna köz 7. szám alatti, tulajdoni lap szerint 413 m2 alapterületű, kivett óvoda, garázs, udvar megnevezésű ingatlant. 
A pályázat feltételei, teljes szövege letölthető www.gh-vac.hu (pályázatok) valamint www.vac.hu (pályázatok) honlapokról. 
Érdeklődni, jelentkezni, az ingatlan megtekintéséről egyeztetni emailben vagy telefonon lehet a Gazdasági Hivatalnál.

E-mail. hivatalvezeto@ghvac.hu

Telefon: 27/314-814 
 

Pályázat leadásának határideje: 2024. december 9. hétfő 10.00 óra



GYÓGYSZERTÁRI ÜGYELET

A - Deákvári Gyógyszertár: Vác, Deákvári főtér 30., 06 - 27/510-805;
B - Központi Gyógyszertár: Vác, dr. Csányi L. krt. 46., 06-27/501-630; 
C - Vácz Remete Gyógyszertár: Vác, Magyar u. 3., 06-27/305-997; 
D - Gyöngyvirág Gyógyszertár: Vác, Széchenyi u. 3., 06-27/303-343; 
E - Kisváci Szent Gellért Gyógyszertár: Vác, Papp Béla u. 10., 06-27/306-190; 
F - Váci Levendula Gyógyszertár: Vác, Sas u. 1/a., 06-27/301-367; 
G - Benu Gyógyszertár Vác: Vác, Zrinyi u. 9., 06-27/501-385; 
H - Fekete Kígyó Gyógyszertár: Vác, Széchenyi u. 37., 06-27/312-338; 
I  - Alsóvárosi Gyógyszertár: Vác, Zöldfa u. 25., 06-27/311-157 

FOGORVOSI ÜGYELET:
A váci és Vác körzeti hétvégi fogászati ügyeletek megszűntek!

Legközelebbi ingyenes ügyelet: Budapest, VIII. ker. Szentkirályi u. 40.
Tel.: 06-1-317-6600

HÁZIORVOSI ÜGYELET:
minden esetben ELŐSZÖR hívja a 1830-as telefonszámot! 

Hétköznap 16-22 óra között és hétvégén, illetve ünnepnapokon 8-14 óráig 
háziorvosi ügyelet működik Vácon. 22 és 8 óra között, illetve hétvégén, 

valamint ünnepnapokon 14 óra után a mentőszolgálat működtet sürgősségi 
ügyeletet, ahol háziorvosi vagy mentőtiszti, sürgősségi ellátást kaphat.

A felnőtt ellátás a Váci Mentőállomáson történik: Vác, Mentős köz 1.
A gyermekeket a szakrendelő 2. emeletén (R243) látják el:

Vác, Argenti Döme tér 1-3.
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Vácott született váci lakosok
Daróczi Balázs és Aknai Vivien gyermeke, Leon Nátániel
Borza Balázs és Stenger Cintia Mária gyermeke, Laura
Kelemen Szilárd és Tölgyesi Diána gyermeke: Ábel

Házasságot kötött váciak
Bulejka Krisztián és Ruska Laura
Fekete András és Petyánszki Adrienn

Elhunyt váciak
Az elmúlt hónapban 26 váci lakos személy hunyt el 
városunkban.

Vác Város Önkormányzat elérhetősége

2600 Vác, Március 15. tér 11.
Tel: 06-27-513-400, Fax: 06-27-513-414

Zöld szám: 06-80-890-020
Matkovich Ilona Zsuzsanna polgármester

Kiss Zsolt János alpolgármester
Inotay Gergely Ábel alpolgármester

Rozmaring Sándor Márton
társadalmi megbízatású alpolgármester

Dr. Zsidel Szilvia - jegyző
Dr. Grmela Judit - aljegyző

Hivatal fogadónapjai:
Hétfő: 14:00 - 18:00 óráig

Szerda: 8:00 - 12:00 óráig és 13:00 - 16:00 óráig
Ebédidő: 12:30 - 13:00 között minden nap

Anyakönyvi hírek

A hónap fotója:
Szabó Ildikó
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SZÓRAKOZÁS

BARÁTKOZIK

FRANCIA
SZIGET

FEKVŐHELY

REGISZTER-
TONNA

FANYAR
GYÜMÖLCS

KENYAI
ATLÉTA
(keino)

BÓR
VEGYJELE

RÓMAI
ÖTVENES

BOSSZÚS
INDULATSZÓ

KÁLIUM
VEGYJELE

TÁLTOS

KONFEKCIÓ-
ÁRU

NÁD RÉSZ!

EHETNÉK
KÉS FONTOS

RÉSZE
ÉPÍTÉSZ
(MIKLÓS)

OLASZ
TELEPÜLÉS

GYORS
SZÁLLÍTÁSI

FORMA
ÉSZAK-
EURÓPA

PARTI VIZEI-
BEN ÉLŐ
ÁLLATFAJ

TISZTELENDŐ
ANYA

OLDALNYI
SZÖVEG

KOVÁCSOL

KIÉG
A KÖZEPÉN!

FÉRFINÉV

FÉLSZEG!

OKTATÁSI
INTÉZMÉNY,

RÖVIDEN
JAPÁNI
ŐSLAKÓ

REKESZ
VÉGEI!

UNOKA-
ÖCS

LOBOG
A SZÉLBEN

ABLAK
KERETE!

AM. SZÍNÉSZ-
NŐ (MEG)
TÁVOLI ŐS

PIHEN

KUROSZAVA
...; JAPÁN

FILMRENDEZŐ
URÁN ÉS 
KÁLIUM

FRANCIA
KIRÁLY!

FÉLBE

MEGFEJTÉS

SPULNI,
TEKERCS

PARKOLÓ
JELE

JANUÁRI

ÁZSIAI
TÖRÖK NÉP

HAJÓ HÁT-
SÓ RÉSZE

ELŐTAG:
KÜL-,

KÜLSŐ

NOCSAK

TEXASI
MEGYE

FÉM-
VEZETÉK

GÖRÖG
BETŰ

JÁCINT
KEZDETE!

MÉLY
ÉNEKHANG

FELKAR
KÖZEPE!

TOVÁBBÁ

PLÉD VÉGE!

HASON-
LÓKÉPPEN

JAVASOL

SÚLYPONT
JELE

ÉRZELMILEG
TAPASZTALT

NULLA

VALA-
MENNYIBE

KERÜL
VÍGJÁTÉK

Az előző lapszámunk nyertese: Kovács Ferencné, Váchartyán. 
Novemberi feladványunk megfejtése: Szent Márton nap.
Decemberi feladványunk: Lappföldről indul útjára 
decemberben.

A megfejtést 2024. december 16-ig várjuk
a vacihirnok@estv.hu e-mail címre, vagy a 2600 Vác,
Kossuth utca 21. címre. A helyes megfejtők között a Váci 
Dunakanyar Színház két darab színházjegyét sorsoljuk ki.

Keresztrejtvény

Kirakodó-
és állatvásár
az alsóvárosi

vásártéren

December 15.
 6-13-ig



4 ELŐADÁS4 ELŐADÁS
December 12,18 December 12,18 

NEKTÁR SZÍNHÁZ
DIÓTÖRŐ

NEKTÁR SZÍNHÁZ
DIÓTÖRŐ

IRODAI
PATKÁNYOK
IRODAI
PATKÁNYOK

18:3018:30

19:0019:00

19:0019:00

19:0019:00

December 17 December 17 

December 27 December 27 
LILA AKÁC LOKÁLLILA AKÁC LOKÁL

December 9 December 9 

SZERETET ARCAI
ÉS KUDARCAI
SZERETET ARCAI
ÉS KUDARCAI

December 7 December 7 
VÁLÓTÁRSASVÁLÓTÁRSAS

KELLEMES
ÜNNEPEKET
KÍVÁNUNK

KELLEMES
ÜNNEPEKET
KÍVÁNUNK

December 6 December 6 
STEFI & THE BANDSTEFI & THE BAND

19:0019:00

2600 VÁC, DR. CSÁNYI LÁSZLÓ KRT 58.2600 VÁC, DR. CSÁNYI LÁSZLÓ KRT 58.



A VÁLTOZTATÁS JOGÁT FENNTARTJUK!  A SZERZŐ ENGEDÉLYÉT A FILM RIGHTS LIMITED (UK) ÉS A HOFRA KFT. KÖZVETÍTETTE.
hangjegyszinhaz.hu

a hangjegy színház bemutatja

vígjáték 2 részben

Rendező: Beleznay Endre

Robin Hawdon

Fordította: Danicska Mónika és Straub Dezső

Szeretőből 
egy is sok

Szereplők
Trokán Anna / Szőlőskei Timea, Suhajda Dániel

Gregor Bernadett, Baronits Gábor
Barabás Kiss Zoltán / Németh Kristóf, Beleznay Endre

2024.12.28. 19.00
madách imre művelődési központ, vác

Kulturális és Innovációs
Minisztérium


